
 

 
 

ACTA 
 
 

Reunió del Consell Coordinador 
del Parc del Montnegre i el Corredor 

 
 

 
 
 
 
Data:  Dijous, 3 de juny de 2010 
Hora:  11:00 
Lloc:  Sala de Plens de l’Ajuntament de Dosrius 
 
 
President: Sr. Josep Mayoral Antigas, Diputat President de l’Àrea d'Espais Naturals de la 

Diputació de Barcelona. 

Secretari: Sr. Ramon Espinach Grau, Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de la Diputació 
de Barcelona. 

 
Assistents : vegi's annex. 
 

 

Ordre del dia 
 

1.  Aprovació de l’Acta de la reunió anterior. 

2.  Donar compte dels principals temes tractats a la darrera reunió de la 
Comissió Consultiva.  

3.  Aprovació de les noves normes d’organització i funcionament de la 
Comissió Consultiva. 

4.  Donar compte del desenvolupament dels treballs de revisió del Pla 
Especial i del Pla de Participació. 

5.  Informe de gestió. Principals activitats realitzades. Actuacions fetes i 
previstes en relació als efectes de la nevada del 8 de març.  

6.  Torn de Paraules. 
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Desenvolupament de la sessió 
 
 
El Sr. Josep Jo, alcalde de Dosrius, dóna la benvinguda als assistents, expressa la seva satisfacció 
per haver rebut el Consell Coordinador i per la tasca que es duu a terme al parc. El Sr. Mayoral, 
agraeix les paraules de l’alcalde i obre la sessió. 
 
Pren la paraula el Sr. Espinach que, abans d’iniciar el primer punt de l’ordre del dia, demana que es 
formalitzi que l’enviament de les convocatòries del consell es faci a partir d’ara exclusivament via 
correu electrònic. S’accepta la proposta i el Sr. Espinach demana que aquesta formalitat consti en 
l’acta de la sessió. 
 
A continuació es passa al primer punt de l’Ordre del Dia, en el qual s’acorda donar l’Acta de la darrera 
reunió per aprovada. El Sr. Espinach explica que les actes de les sessions del Consell Coordinador i 
de la Comissió Consultiva (una vegada hagin estat aprovades) es penjaran a la web del parc. Entrant 
al segon punt de l’ordre del dia, dóna compte dels principals temes tractats a la reunió de la Comissió 
Consultiva que es va celebrar també a Dosrius el passat 31 de maig amb un ordre del dia molt similar 
al del present consell. Explica que, per primera vegada, es va convidar a participar a la reunió de la 
Comissió Consultiva a noves entitats dels 5 municipis que s’incorporaran al parc amb el procés de 
revisió del Pla Especial que s’està desenvolupant.  
 
Diu que, com s’havia acordat a la darrera reunió del consell i amb motiu de la renovació de la 
comissió i també per legitimar el model de funcionament actual (amb convocatòries obertes a tots les 
entitats), es va presentar un nou model de normes d’organització i funcionament de la Comissió 
Consultiva. Durant el debat sorgit en relació a les funcions de la Comissió Consultiva es va recollir 
una esmena al redactat: allà on deia que la comissió només pot trametre “suggeriments” al Consell 
Coordinador es va proposar i acceptar que s’hi afegís la possibilitat de fer “propostes“. Així, el redactat 
final del document, que avui es presenta al Consell Coordinador per a la seva aprovació inclou entre 
les funcions de la comissió “trametre suggeriments i propostes al Consell Coordinador”.  
 
D’aquesta manera, s’arriba al punt tercer de l’ordre del dia en el qual s’aproven les noves normes 
d’organització i funcionament de la Comissió Consultiva. 
 
Entrant ja en el quart punt de l'ordre del dia, intervé el Sr. Beltran per donar compte del 
desenvolupament de procés de revisió del Pla Especial. Diu que s’estan acabant de rebre els estudis 
de base encomanats a empreses externes sobre medi natural, desenvolupament econòmic i ús 
públic. Explica que s’han mantingut contactes amb diversos ajuntaments per tal d’avançar en la 
delimitació del nou àmbit allà un hi havia dubtes, conflictes o diferents alternatives. Diu que abans del 
mes d’agost s’enviarà a cada ajuntament un plànol (a gran escala) amb la darrera proposta d’àmbit de 
l’espai protegit, juntament amb la relació dels propietaris de finques incloses en els sectors on es 
preveu ampliar el parc. 
 
Disposant d’aquests llistats de propietaris ja es podrà planificar i convocar durant la tardor, una 
primera ronda de reunions amb els propietaris, les finques dels quals es preveu incorporar de nou 
dins l’àmbit del parc. S’han identificat 1835 parcel·les cadastrals en  les zones d’ampliació i són 990 
els propietaris de terrenys que, amb la proposta actual, s’integrarien al parc. A finals de l’any 2010, 
també es preveu celebrar la primera ronda sessions de participació amb les entitats i altres agents 
territorials i econòmics per recollir les aportacions de tots els sectors i iniciar el debat de les propostes 
a fi d’assolir el màxim consens en el redactat de la nova normativa. En relació a la participació dels 
propietaris de finques que actualment ja són dins de l’àmbit del parc, el Sr. Domènech explica que 
està previst realitzar sessions de treballs específiques amb els representants de l’Associació de 
Propietaris del Montnegre i el Corredor. També tindran ocasió d’estar presents o representats en les 
diferents taules sectorials, que inclouen el sector forestal i agrícola. 
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A continuació pren la paraula el Sr. Bombí per desenvolupar el cinquè punt de l’ordre del dia, en el 
qual es vol donar compte de les principals activitats realitzades l’any 2010. En relació al programa de 
conservació, fa referència a diverses actuacions que es duen a terme en el marc del conveni amb 
l’Obra Social de La Caixa per a la conservació dels sistemes naturals. Exposa els treballs de 
recuperació d’espais oberts i les intervencions dirigides a desenvolupar els plans d’ordenació de  valls 
de l’obaga del Montnegre. Tant a Olzinelles com a Fuirosos i Ramió s’estan executant un conjunt de 
treballs forestals dirigits a la recuperació del bosc de ribera autòcton, de prats i antics camps de 
conreu que havien estat en bona part transformats en plantacions d’espècies al·lòctones, com ara 
pollancres o plàtans. Indirectament, aquestes tasques poden contribuir a la recuperació dels cabals 
superficials de les rieres i tenen una clara utilitat en prevenció d’incendis forestals en consolidar 
franges contínues de baixa o nul·la combustibilitat, que actuarien com a barreres davant els focs. 
 
En el marc del mateix conveni amb l’Obra Social de La Caixa, durant els primers mesos de l’any s’han 
recuperat diversos espais oberts (antics camps de conreu) a Can Pica i Can Portell (Tordera). També 
fa esment de les actuacions de protecció i millora de l’hàbitat de l’estepa d’arenal (Halimium 
halimifolium). Aquesta espècie, que manté una petita població fragmentada a la serra de Miralles 
(Palafolls) és molt rara en el nostre país i ha estat qualificada com a vulnerable en el catàleg de la 
flora amenaçada de Catalunya. La intervenció ha consistit en l’execució de lleugeres aclarides 
forestals i la protecció dels individus situats a la vora de les pistes. 
 
Tot seguit, el Sr. Bombí dóna compte dels efectes de les nevades del passat hivern i explica les 
actuacions que s’han fet i s’estan fent en el parc. La primera nevada (7 de gener) va venir 
acompanyada de fortes ventades que van provocar la caiguda de molts arbres. Dissortadament va 
suposar la pèrdua del roure monumental de Santa Maria, el tronc del qual es va esberlar totalment. 
Exposa diverses imatges de les intervencions realitzades que han tingut per objecte mantenir el 
record de la seva existència i endreçar l’entorn de Santa Maria de Montnegre. 
 
La nevada més forta, però, va esdevenir a primers de març (el dia 8 de març) amb gruixos de neu de 
fins a 30-40 cm al Corredor i 80-90 cm al Montnegre. Els efectes sobre la xarxa viària i els estralls 
causats a les masses forestals (bàsicament en alzinars, suredes i pinedes) han estat molt importants. 
Mostra diverses fotografies per il·lustrar la magnitud dels danys i les intervencions realitzades. Explica 
quines van ser les mesures preses des del parc en relació a la seguretat dels residents en masies 
aïllades i pel que fa a l’obertura de camins d’accés i la retirada de neu i arbres. 
 
Destaca la bona coordinació que hi ha hagut amb altres administracions (Generalitat de Catalunya, 
Ajuntaments, Consells Comarcals, Oficina Tècnica Municipal de Prevenció d’Incendis Forestal de la 
DB) i organitzacions implicades (Associacions de Defensa Forestal i Associació de Propietaris del 
Montnegre i el Corredor) que estan destinant recursos i esforços per poder garantir el bon estat de les 
infraestructures de prevenció d’incendis (xarxa viària i franges de baixa combustibilitat) abans no arribi 
l’estiu. En relació a la xarxa viària, exposa gràficament els treballs ja realitzats tant en el ferm com a 
les vores dels camins i els que estan planificats. Preveu que, de cara a l’estiu, la xarxa viària principal 
i secundària del parc és trobarà en condicions adequades per fer front amb garanties al risc d’incendis 
forestals. 
 
El Sr. Bombí informa que el dia 1 de juny es va posar en marxa el pla de vigilància i prevenció 
d’incendis forestals. Enguany, es compta amb un operatiu similar al d’anys anteriors amb 4 torres de 
guaita (s’estrena la nova torre de Calella), 6 vehicles de primera intervenció tipus pick-up amb kit, 2 
coordinadors i 2 operadors de comunicacions. Aquest dispositiu mobilitza un total de 30 persones, 
que s'afegeixen als efectius habituals del parc fins el 13 de setembre. Comenta que per tal optimitzar 
l’ús dels recursos en funció de l’operativitat s’ha reduït un vehicle pick-up en relació a la campanya 
anterior. No obstant això, s’ha aconseguit que tots els vehicles estiguin operatius al llarg de tota la 
durada del pla. Destaca, també, que com en anys anteriors els Bombers de la Generalitat disposaran 
un helicòpter bombarder a l’heliport d’estiu de Can Bosc (Dosrius) que hi romandrà des de primers de 
juliol fins a mitjan setembre. 
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A continuació exposa les principals actuacions contemplades dins el programa de foment del 
desenvolupament i de la participació. Entre els objectius que s’havien plantejat per a l’any 2010 hi 
havia el de millorar els mecanismes de participació dels agents socials i de les entitats en la gestió del 
parc. En aquest sentit, s’ha revisat i adaptat el model de funcionament de la Comissió Consultiva que 
té un paper rellevant com a òrgan de participació de les entitats en el procés de revisió del pla. 
 
Pel que fa a polítiques de foment socioeconòmic i cultural dóna compte dels estudis que s’estan duent 
a terme sobre el cirerer i el castanyer al Montnegre (per a valorar la rendibilitat de noves formes de 
gestió que s’estan experimentant), explica que s’han iniciat els treballs preparatoris per poder 
desenvolupar el programa el Parc a Taula a partir de l’any 2011 (es tracta d’una campanya que ja 
funciona molt bé en altres parcs enfocada a promocionar productes locals en col·laboració amb els 
establiments de restauració que els utilitzen). Es fa ressò de la trobada d’escolars (13, 14 i 15 d’abril) 
inclosa en el programa Viu al Parc. Com en edicions anteriors, s’ha celebrat a Hortsavinyà havent-hi 
participat 1.055 alumnes de 30 escoles dels municipis del parc.   
 
Referint-se a les activitats que s’estan duent a terme durant aquest any 2010 dins el programa d’ús 
social, explica que es segueix treballant en la rehabilitació de Can Bosc. S’està executant la fase 4ª 
(estructura i coberta del cos central). Han finalitzat les obres de millora a l’Àrea d’Esplai del Corredor: 
les actuacions més rellevants han estat la recuperació del prat principal, la transformació dels fogons 
(que ja eren tancats des de l’estiu de 2009) en unes grades i el tractament de les zones de pas amb 
més trepig. Informa de la creació d’un mirador (orientat cap al Montalt i el Maresme) prop del GR-92, 
en el tram en què aquest sender coincideix amb la connexió peatonal entre l’àrea d’esplai i el Santuari 
del Corredor. En aquest sector, el que rep més visitants del parc, també s’ha construït una rampa per 
facilitar l’accés al Santuari des de l’aparcament a les persones amb mobilitat reduïda. 
 
Pel que fa als itineraris senyalitzats, el Sr. Bombí descriu els treballs que s’estan efectuant per a la 
creació de tres nous recorreguts auto-guiats en col·laboració amb els ajuntaments respectius. A Sant 
Cebrià de Vallalta s’ha senyalitzat l’itinerari de Les Torrenteres; a Sant Celoni estan finalitzant els 
treballs per editar el fulletó i senyalitzar un nou itinerari que, des de Sant Martí, recorre el sector 
carener del Montnegre; a Pineda s’està treballant en el disseny de la senyalització i el fulletó d’un nou 
itinerari que permetrà visitar el Castell de Montpalau, l’aqüeducte romà i altres elements d’interès. Diu 
que properament s’estrenarà una pàgina web interactiva que oferirà informació molt completa de tots 
els itineraris de la Xarxa de Parcs.  
 
Finalitzat l’informe de gestió, es dóna pas al torn de paraules. El Sr. Borrell comenta, en relació al pla 
ocupacional promogut per la Generalitat arrel dels danys ocasionats per la nevada, que caldria vetllar 
perquè la realització de treballs forestals durant l’estiu no suposi un risc afegit. Explica que a Sant 
Cebrià de Vallalta s’ha optat per un model mixt, havent-se constituït brigades amb persones en atur 
acompanyades per professionals. El Sr. Mayoral exposa l’opció escollida en la Xarxa de Parcs, que 
ha estat similar, amb brigades dirigides per professionals que solament treballaran durant el mes de 
juny. Al Parc del Montnegre i el Corredor es compta amb  dues d’aquestes brigades que faran feines 
de neteja de vores de camins de la xarxa de prevenció. 
 
La Sra. Lechuga demana si es pot disposar del llistat de masies habitades del que s’ha parlat en 
descriure les actuacions fetes des del parc després de les nevades. El Sr. Bombí explica que aquesta 
relació s’acaba de revisar per utilitzar-la en situacions de risc i que li farà arribar el llistat de cases 
habitades situades a Sant Celoni (dins l’àmbit del parc).  
 
I essent les 12:00 hores i sense haver-hi més temes que tractar, el Sr. Mayoral dóna per finalitzada la 
reunió i convida als assistents a participar en la visita que el President de la Diputació de Barcelona, 
Sr. Antoni Fogué, farà aquest matí a diversos equipaments i instal·lacions del Corredor (Can Bosc, 
Àrea d’Esplai i Santuari del Corredor).  
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ANNEX: Relació d'assistents a la reunió 
 

Membres del Consell Coordinador  

Diputació de Barcelona Sr. Josep Mayoral Antigas Diputat President de l’Àrea d'Espais Naturals 
de la Diputació de Barcelona 

 Sr. Ramon Espinach Grau Cap de l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals de 
la Diputació de Barcelona 

Dep. de Política Territorial i 
Obres Públiques de la GenCat -  

Dep. de Medi Ambient i 
Habitatge de la GenCat assistència excusada  

Ajuntament d'Arenys de Munt assistència excusada  

Ajuntament d’Argentona Sr. Pep Masó Nogueras Alcalde - President 

Ajuntament de Calella Sr. Josep Maria Juhé Mas Alcalde - President 

Ajuntament de Dosrius Sr. Josep Jo Munné Alcalde - President 

Ajuntament de Fogars de la 
Selva Sr. Josep Vilà Camps Alcalde - President 

Ajuntament de Llinars del 
Vallès Sr. Martí Pujol Casals Alcalde - President 

Ajuntament de Mataró Sra. Quitèria Guirao Regidora 

Ajuntament de Palafolls assistència excusada  

Ajuntament de Pineda de Mar Sr. Xavier Amor Martín  Alcalde - President 

Ajuntament de Sant Andreu 
de Llavaneres -  

Ajuntament de Sant Cebrià de 
Vallalta Sr. Jaume Borrell Puigvert Alcalde - President 

Ajuntament de Sant Celoni Sra. Dolors Lechuga García Regidora 

Ajuntament de Sant Iscle de 
Vallalta assistència excusada  

Ajuntament de Sant Vicenç de 
Montalt Sr. Amadeu Clofent  Regidor 

Ajuntament de Santa Susanna Sr. Josep Monreal Ribot Alcalde - President 

Ajuntament de Tordera assistència excusada  

Ajuntament de Vallgorguina Sr. Joan Mora Alsina Alcalde - President 

Ajuntament de Vilalba 
Sasserra assistència excusada  

Comissió Consultiva -  

 
 
Consells Comarcals convidats 

 

CC del Maresme assistència excusada Consellera Delegada CC Maresme 

CC de la Selva -  

CC del Vallès Oriental -  
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Altres assistents Sra. Sandra Travesa Administrativa Aj. de Sant Vicenç de Montalt 

 Sr. Martí Domènech Montagut Coordinador de l’Àrea d’Espais Naturals DB 

 Sr. Albert Beltran OTPAT. Diputació de Barcelona 

 Sra. Lígia Espejo OTPAT. Diputació de Barcelona 

 Sr. Quique Rasche Villanova Cap de la Direcció Territorial Oriental de 
l’Oficina Tècnica de Parcs Naturals  

 Sr. Antoni Bombí Arnau Director del Parc del Montnegre i el Corredor 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 


